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Pohled na romantické zákoutí u tzv. Dobiášovic domku, kde stál nejstarší strašický strom. Foto- Otakar Mikulík 
šedesátá léta minulého století. Články „Strašice v proměnách času“ najdete také v tomto čísle časopisu Barňák. 
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                                      Zápis z Rady obce č. 24/01/16 ( 5.1.2016 ) 

                                                   J. Hahner, E Buchová 
Projednáno 

Cena stočného v roce 2016 
RO projednala v prosinci návrh na navýšení ceny stočného pro rok 2016 o 1 Kč/m3. Obec Strašice však byla 
Státním fondem životního prostředí upozorněna, že cena stočného musí dle Rozhodnutí o poskytnutí dotace na 
realizaci vodovodu a kanalizace odpovídat výši dle finančního modelu, který byl součástí tohoto rozhodnutí a 
součástí žádosti o dotaci. Finanční model určuje pro rok 2016 cenu stočného ve výši 35,14 Kč bez DPH za 1 m3. 
Vzhledem k tomu, že obec Strašice provozuje kanalizaci na vlastní náklady, lze tuto částku snížit na 90 % této 
ceny. Z tohoto vyplývá, že cena stočného pro rok 2016 musí být ve výši 31,70 Kč bez DPH za 1 m3. V případě, 
že by nebyla tato podmínka splněna, hrozí sankce ze strany poskytovatele dotace. V souvislosti s tímto 
navýšením bude upravena i výše nájmu zařízení (kanalizace + ČOV) pro společnost Služby obce Strašice s.r.o., 
kdy nájem zařízení bude 6 Kč/m3 vyčištěné vody. Z navýšeného nájmu budou hrazeny průběžné opravy 
kanalizační sítě. 
RO cenu stočného v obci Strašice pro rok 2016 ve výši 31,70 Kč bez DPH za 1 m3schválila. RO usnesení č. 
22/12/15-18 zrušila. RO navýšení nájemného společnosti Služby obce Strašice s.r.o. za pronájem 
vodohospodářské infrastruktury na 6 Kč/m3 vyčištěné odpadní vody schválila.  

Žádost o dotaci 
RO na svém minulém jednání projednala návrh příkazních smluv ohledně podání žádosti o dotaci a ohledně 
administrace dotace na opravu komunikací v části Škvárovna (kolem p. Macháčka) a uvnitř sídliště u hřiště a 
dále ohledně obnovy křížku u mateřské školy. Příkazní smlouvy byly podepsány. Žádosti o dotace musí být 
podány do 15.1.2016. Na opravu komunikací lze čerpat až 50 %, maximálně však 1 mil. Kč, na obnovu 
drobných sakrálních staveb lze čerpat až 70 %, maximálně však 300 tis. Kč. 
RO podání žádosti o dotaci na opravu komunikací na Škvárovně a uvnitř sídliště u hřiště schválila. RO 
podání žádosti o dotaci na obnovu křížku u mateřské školy schválila.  

Žádost o pronájem tělocvičny – J. Boháč 
RO projednala žádost o pronájem tělocvičny ve Strašicích dne 20.2.2016 za účelem pořádání florbalového 
turnaje BLMF. 
RO požaduje, aby byla tělocvična po turnaji řádně uklizena. Dále je třeba včas informovat ostatní složky, které 
v tomto termínu tělocvičnu navštěvují. 
RO žádost o pronájem tělocvičny schválila. 

Žádost o pronájem tělocvičny – J. Přibáň  
RO projednala žádost o pronájem tělocvičny dne 28.2.2016 od 12 do 17 hodin za účelem pořádání prvního 
ročníku Otevřeného mistrovství západních Čech v silovém přetahování. Žadatel dále požádal, aby byl tento 
pronájem bezplatný. 
RO požaduje, aby byla tělocvična po akci řádně uklizena. Dále je třeba včas informovat ostatní složky, které 
v tomto termínu tělocvičnu navštěvují. 
RO bezplatný pronájem tělocvičny dle žádostí schválila. 

Zápis z jednání Komise životního prostředí 
RO projednala zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 16.12.2015. Komise se mimo jiné zabývala 
dvěma žádostmi o pokácení stromů. V prvním případě komise doporučila pokácení 7 olší na soukromém 
pozemku. V druhém případě doporučila pokácení staré břízy a prořezání druhé břízy, obě se nachází v sídlišti na 
pozemku obce. 
RO pokácení stromů dle doporučení Komise životního prostředí ze dne 16.12.2015 schválila.  
 
Žádost o snížení poplatku za svoz odpadu – J. Raub 
Žadatel znovu požádal o snížení poplatku za svoz odpadu v roce 2016 na částku 250 Kč, neboť se v obci Strašice 
trvale nezdržuje. Dále požádal, aby byla tráva před jeho pozemkem sekána alespoň 6 x do roka. 
RO znovu konstatuje, že tento poplatek nelze v tomto případě dle platné obecně závazné vyhlášky prominout či 
snížit. Tráva je sekána vždy dle možností a potřeb obce. 
RO žádost neschválila. 



Termíny jednání ZO 
RO projednala návrh termínů jednání ZO v roce 2016. RO navrhla, aby jednání zastupitelstva obce byla 18.2., 
28.4., 30.6., 22.9. a 8.12. RO se bude scházet dle potřeby, zpravidla jednou za 14 dní. 
RO předběžné termíny jednání ZO Strašice ve dnech 18.2., 28.4., 30.6., 22.9. schválila. 
 

                                         Zápis z Rady obce č. 25/01/16 ( 20.1.2016) 

                                                  J. Hahner, E Buchová 

Doklady a informace na vědomí 

RO byl předložen na vědomí zápis z jednání valné hromady Vodohospodářského sdružení Rokycanska ze dne 
7.12.2015. V rámci jednání byly projednány informace z jednání výkonného výboru VSR, dále byl projednán 
postup tvorby cen na rok 2016 s ohledem na výsledky koncesního řízení, rovněž byl projednán plán investic na 
rok 2016. Zápis bude zveřejněn na webu obce. 

Projednáno 

Smlouva o bezúplatném převodu majetku – HZS Plzeňského kraje 
RO projednala návrh smlouvy o bezúplatném převodu majetku pro potřeby JSDHO Strašice. Konkrétně se jedná 
osobní automobil Škoda Felicia kombi. 
RO smlouvu o bezúplatném převodu majetku č. CES 1-2016 schválila. 

Smlouva o spolupráci 
RO projednala návrh smlouvy o spolupráci s občanským sdružením Storgé, o.s., které zřizuje a provozuje útulek 
pro zvířata. Obec Strašice má podobnou smlouvu uzavřenou s podobným sdružením v Rakovníku. Toto 
občanské sdružení provozuje útulek pro zvířata v Borovně. Cena za umístění psa do útulku činí 550 Kč 
(jednorázový poplatek) a dále 90 Kč za jeden den. Po 60 dnech se již tento poplatek neúčtuje. V případě, že se 
k psovi přihlásí majitel, hradí náklady on. 
RO smlouvu o spolupráci s občanským sdružením Storgé, o.s.schválila. 

Žádost o projednání a schválení – RKHA v AČR Plzeň 
RO projednala žádost o schválení uspořádání motoristických akcí, které navazují na akce v roce 2014 tzv. 
„Buzerák šou Strašice“. Jedná se o školu jízdy na sněhu v areálu kasáren a na hřišti Dukla. Akce bude zajištěna 
pořadateli z RKHA  v AČR. Přesný termín bude domluven před plánovaným podnikem. 
RO žádost o uspořádání motoristických akcí schválila. 

Žádost o pronájem pozemku – San Anton s.r.o.  
RO projednala žádost o pronájem prostor v blízkosti křižovatky pod Smolárnou za účelem sezónního prodeje 
ovoce a zeleniny. Společnost měla plochu pronajatou již v roce 2015. Doba prodeje bude od 1.5.2016 do 
31.8.2016. 
RO požaduje, aby byly splněny stejné podmínky pronájmu jako v roce 2015. 
RO žádost o pronájem pozemku schválila.  

Žádost o prominutí poplatku – J. Žák 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu na rok 2016 za dceru Hanu Fitzsimmons a vnuka 
Joshe Fitzsimmons z důvodu jejich dlouhodobého pobytu v zahraničí. 
RO žádost o prominutí poplatku schválila. 

Žádost o prominutí poplatku – K. Sedlák 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu na rok 2016 za syna Karla Sedláka z důvodu jeho 
dlouhodobého pobytu v zahraničí. 
RO žádost o prominutí poplatku schválila. 



Zápis z jednání Komise životního prostředí 
RO projednala zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 13.1.2016. Komise neprojednávala žádné nové 
žádosti, byl dohodnut termín místního šetření. Dále komise navrhla, aby se scházela dle potřeby, nikoliv 
pravidelně každý měsíc. Příští jednání komise bude 24.2.2016. 
RO zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 13.1.2016 schválila.. 

Zpráva ze zasedání Bytové komise 
RO projednala zprávu ze zasedání Bytové komise č. 1/16 ze dne 6.1.2016. Komise doporučila přidělit byt 2+1 
v č.p. 452 paní L. Měšťanové, byt 2+1 v č.p. 491 paní J. Furišové. Bytová komise nedoporučila schválit novou 
nájemní smlouvu na byt paní Havlové (byt byl již vrácen). Komise dále nedoporučila schválit převod nájemní 
smlouvy ze zemřelé p. Janusové na syna Z. Valentu. Příští jednání komise proběhne 3.2.2016. 
RO přidělení bytů dle doporučení Bytové komise ze dne 6.1.2016 schválila. RO žádost o převod nájemní 
smlouvy č.j. 1659/15 neschválila.  
 

Žádost o převedení bytu – M. Kocábek 
RO projednala žádost o převedení bytu z M. Kocábka na J. Horvátha. V případě, že by nebyl převod schválen, 
žádá nájemník o prodloužení podnájemní smlouvy. 
RO požaduje, aby byla žádost nejprve projednána v Bytové komisi. 
RO žádost vzala na vědomí. 

Zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 4.1.2016. Komise projednala, že 
jubilantům, kteří jsou v domovech důchodců, budou zasílána pouze blahopřání poštou, nebudou zasílány 
dárkové balíčky. Komise navrhla obnovit setkávání starších občanů, tak jak tomu bývalo dříve. Během těchto 
setkání komise požaduje zajistit malé občerstvení a nějaký kulturní program. Příští jednání komise proběhne 
25.1.2016. 
RO zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 4.1.2016 vzala na vědomí.  

Zpráva o bezpečnostní situaci 
RO projednala zprávu o bezpečnostní situaci v obci Strašice, kterou předložilo Obvodní oddělení Policie ČR 
v Hrádku. Za měsíc listopad a prosinec 2015 byly na území spáchány 2 trestné činy a 16 přestupků, které řešila 
Policie ČR. 
RO Zprávu o bezpečnostní situaci v obci Strašice za měsíce listopad a prosinec 2015 vzala na vědomí.  
 

Vyjádření KHS Plzeňského kraje k situaci v tělocvičně ZŠ Strašice 
RO projednala závěry kontroly Krajské hygienické stanice Plzeňského kraje v budově tělocvičny ZŠ. Během 
kontroly byla zjištěna nízká teplota daných prostor (pouze 17,2°C místo minimálních 18°C), dále byl zjištěn 
vyšší výskyt bakterií, plísně byly zjištěny v normě. Výbojkové osvětlení bylo zhodnoceno jako nevyhovující. 
Prostor je třeba větrat okny nebo řízenými větráky. Bylo by vhodné provést novou výmalbu prostor. Kontrolou 
bylo zjištěno nedostatečné provádění údržby i úklidu, včetně dezinfekce. 
RO konstatovala, že vzhledem k zjištěným skutečnostem, je třeba zlepšit úklid a správu v tělocvičně. Dále RO 
konstatovala, že by škola měla do svého rozpočtu na rok 2016 zahrnout náklady na opravu ventilátorů, výměnu 
rozvaděče a případnou opravu podlahy. 
RO závěry kontroly KHS Plzeňského kraje vzala na vědomí. 

Žádost o rekonstrukci bytového jádra – D. Švandrlík 
RO projednala žádost ohledně rekonstrukce bytového jádra v bytě č. 5 v č.p. 562. Bytové jádro je zde ještě 
umakartové, jádro bude nahrazeno zděným, dispozice zůstanou zachované. Žadatel rovněž požádal, aby mu byly 
náklady na tuto rekonstrukci proplaceny v případě odevzdání bytu. 
Obec Strašice si vyžádala stanovisko správce bytového fondu, který sdělil, že odhadovaný náklad činí 50 tis. Kč. 
Vyzdění jádra musí být provedeno tak, aby nedošlo k přetížení konstrukce domu. Finanční podíl se nestává 
dluhem nájemce, neboť se jedná o část, která je pevně spojena se stavbou. Při opuštění bytu nebude požadována 
úprava do původního stavu ani jakákoliv finanční náhrada jedné nebo druhé strany. Cena bytu se nezvýší, podíl 
se stanovuje obvykle podle podlahové plochy bytu. Doklad o konečné finanční spoluúčasti lze vydat pouze na 
základě nabídky vybrané firmy a podle položkového rozpočtu. 
RO žádost o rekonstrukci bytového jádra za podmínek, které určil správce bytového fondu schválila.  



 

Inventarizace účtu č. 042 
RO projednala na základě požadavku Finančního odboru OÚ Strašice inventarizaci účtu o042, kde jsou vedeny 
rozpracované investiční projekty. RO rozhodla převést některé projekty do nákladů, neboť se jedná o částky 
nižší než 60 tis. Kč a další práce prováděny nebudou. Další investice budou převedeny rovněž do nákladů, 
jelikož jsou rozpracovány několik let a nepředpokládá se, že obec na ně obdrží dotaci. Z dokončených projektů 
budou převedeny projekty: Rekonstrukce komunikací v Koutě (realizováno v roce 2015), Komunikace ve 
stavební zóně – Kout (dokončeno v roce 2015); z nedokončených projektů budou vyřazeny projekty: 
Rekonstrukce budovy Koupáku (předpokládá se demolice budovy a následné terénní úpravy), Rekonstrukce 
„Tankovky“ (v současné době není v rozpočtových možnostech obce tuto investici provést). Ostatní 
rozpracované projekty budou dále vedeny na tomto účtu, neboť se počítá s jejich realizací v budoucích letech. 
Jedná se o revitalizaci náměstí, úprava okolí radnice, vodovod ke kostelu, zateplení budovy MŠ, budovy obecní 
policie, budovy společenských organizací, zateplení domu č.p. 558-559, protipovodňová opatření v Koutě, 
revitalizaci prostranství v bývalých kasárnách, revitalizaci ploch v sídlištích, výstavba depozitáře muzea, oprava 
hráze Dvorského rybníka. 
RO převedení projektů „Rekonstrukce komunikací v Koutě“, „Komunikace ve stavební zóně – Kout“ na 
nákladové účty jako dokončené investiční akce schválila. RO vyřazení nedokončených investic „Rekonstrukce 
budovy Koupáku“, „Rekonstrukce Tankovky“schválila.  

Rozpočtové opatření obce Strašice č. 11-2015 
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice č. 11-2015, které zahrnuje konečné úpravy rozpočtu 
k 31.12.2015. Příjmy po konsolidaci byly v roce 2015 ve výši 59,491 mil. Kč, výdaje po konsolidaci byly ve výši 
51,327 mil. Kč, na splátky úvěrů bylo vynaloženo 5,77 mil. Kč. 
RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 11-2015 schválila. 

Pravidla pro poskytování dotací z rozpočtu obce Strašice v roce 2016 
Vzhledem k novele zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, byla provedena 
aktualizace Pravidel pro poskytování dotací z rozpočtu obce Strašice. Pravidla vymezují, jak o dotaci žádat, na 
co je dané prostředky možné využít a jakým způsobem probíhá vyúčtování a případná kontrola. Žádosti o dotaci 
na rok 2016 bude možné podávat v termínu od 1.3.2016 do 31.3.2016, žádosti je třeba podat na předepsaném 
formuláři, který je dostupný na Finančním odboru OÚ Strašice nebo na webových stránkách obce. Pravidla 
budou zveřejněna na webu obce. Je vhodné, aby se s nimi všichni žadatelé seznámili. 
RO Pravidla pro poskytování dotací z rozpočtu obce Strašice v roce 2016 schválila. 
 
 

 

Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, zinek, 

olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. Likvidace autovraků zdarma. Tel: 

602 414 523, 602 208 996.  www. plzenskyskart.cz 

Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně v budově Společenského domu (PDA). 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: 
Barnak@email.cz 
Podrobná publikační pravidla jsou na:  
http://www.knihovnastrasice.eu/images/stories/dokumenty/pravidla-barnak.pdf 
 

Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci.                              
                                                             Barňák vychází jednou v měsíci. 



Vodné a stočné v roce 2016  

Jistě každého zajímá, jaká bude cena vody ve Strašicích v letošním roce. Dne 31.12.2015 
skončila smlouva mezi obcí Strašice a společností VOSS Sokolov s.r.o. na provozování 
vodovodu ve Strašicích. Koncesní řízení na nového provozovatele vyhlásila celá aglomerace 
od Strašic až po Rokycany. Otevírání obálek proběhlo 22.12.2015 a nejvýhodnější nabídku 
podle předepsaných kritérií podala opět společnost VOSS Sokolov s.r.o. To znamená, že 
v příštích deseti letech zůstane v naší obci stávající provozovatel vodovodu.  Strašice, stejně 
jako  Rokycany byly příjemcem dotace z Evropské unie na výstavbu vodohospodářské 
infrastruktury. Kanalizaci bude podle  rozhodnutí rady obce nadále spravovat firma Služby 
obce Strašice s.r.o., která je ve vlastnictví obce. Na základě podmínek pro přidělení dotace 
jsme povinni dodržovat parametry finanční analýzy, která je hlavním vodícím dokumentem 
pro zajištění udržitelnosti projektu. Do roku 2023 se budeme muset tímto finančním modelem 
řídit. V praxi to znamená, že máme přesně stanovenou dolní hranici ceny vodného a stočného, 
kterou musíme pod hrozbou sankcí dodržovat. Negativním projevem této skutečnosti je , že 
v roce 2016 stoupne cena stočného na 31,70 Kč bez DPH za 1m3 , to znamená, že budeme 
letos platit za 1m3 vyčištěné odpadní vody 36,50 Kč s DPH. Naopak platby za vodné 
v letošním roce poklesnou o více jak pět korun za 1m3.  Z loňské ceny za vodné - 64,27 Kč 
s DPH za 1m3, poklesne letos cena na 58,65  Kč s DPH za jeden m3 odebrané pitné vody. 
Věřím, že se obci podaří udržet ve sledovaném monitorovacím období  do roku 2023 nejnižší 
možné ceny vodného a stočného, které nám stanovily parametry dotace od Evropské unie a že 
se pohyby cen nepromítnou výrazně negativně do našich rodinných rozpočtů. 

                                                                                                      Jiří Hahner 
                                                                                                                          Starosta obce 

ZPRÁVA Z ÚZEMÍ STRAŠIC ZA PROSINEC 2015 

DOPRAVNÍ AKCE  

Dopravní akce, která proběhla z 9. na 10. prosince tohoto roku na území Rokycanska, byla zaměřena 
na dodržování zákazu požívání alkoholických nápojů a jiných návykových látek řidiči. Dvacet 
policistů jak z pořádkové, tak i dopravní policie zastavili během opatření 149 vozidel. Zjištěné 
přestupky, kterých bylo celkem dvacet čtyři, vyřešili policisté s přestupci uložením blokových pokut. 
Během akce nebyl ze strany policistů zjištěn žádný trestný čin, ani žádná hledaná osoba či věc. 

POLICISTÉ NAVŠTÍVILI ŽÁKY A SENIORY VE STRAŠICÍCH 
V rámci prevence probíhají během roku besedy v mateřských a základních školách. Témat je velké 
množství, ať již seznámení s činností Policie ČR, šikana, bezpečné chování doma, na ulici, na 
internetu, doprava, návykové látky atd. Policistka ze Skupiny tisku a prevence Rokycany pořádá i 
besedy, kde cílovou skupinou jsou senioři, kteří se často stávají obětí trestné činnosti. V listopadu 
loňského roku se žáci mateřské a základní školy Strašice setkali s policisty z oddělení kynologie a 
v říjnu debatovali senioři s tiskovou mluvčí na téma bezpečné chování doma, na ulici a v dopravě. 
K obdobným „návštěvám“  se policisté samozřejmě chystají i v nadcházejícím kalendářním roce.  
 
Zpracovala: 
nprap. Hana Kroftová 

 



Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice za měsíc leden 
 
Zimní sportování 
     Je dobrým zvykem zpestřit si zimní čas na naší škole sportovními aktivitami, které posilují a utvářejí 
“sportovního ducha“ našich dětí. 
     Nejprve jsme na sklonku měsíce prosince uspořádali turnaj v basketbale. Tato míčová hra se těší na naší škole 
velké oblibě, a proto se v pátečním odpoledni sešlo hned pět druhostupňových týmů. Smíšená družstva kluků a 
holek svedla skutečně pěknou sportovní bitvu, každý člen týmu bojoval, jako by šlo přinejmenším o olympijské 
hry, a nikdo nechtěl prohrát. Pro nás s kolegou, kteří jsme zápasy pískali, to byl vskutku velmi příjemný zážitek. 
Vyhrát ale může jen jeden, a tak nakonec družstva dobojovala v tomto pořadí: 
1. místo – Honza Planeta, Honza Peterek, Honza Hrách, Klára Štajnerová, Nikola Bajerová 
2. místo - Zdenda Mrázek, Tomáš Zink, Tomáš Balej, Tereza Dezortová, Sabina Reindlová 
3. místo - Jirka Mráček, Tomáš Kunc, Honza Šlapák, Natálka Petercová, Zuzka Krajdlová 
 
     Poslední školní den před vánočními prázdninami jsme uspořádali druhý ročník závodu s názvem “Vánoční 
schody“, který se odehrával na našich druhostupňových schodech v hlavním pavilonu. Letos jsme závod pojali 
tématicky a zaměřili jsme se na naši nejvyšší brdskou osmistovku - Tok. Vrchol Toku se nachází v nadmořské 
výšce 865 m.n.m., takže úkolem našich čtyřčlenných družstev bylo vyběhnout trasu, která se rovná této 
vzdálenosti. Nebylo to jednoduché, na vyzdobených schodech plných povzbuzujících fanoušků chtěl každý 
podat co nejlepší výkon. A tak se nám stalo, že někteří sportovci kolabovali vysílením a museli být střídáni 
náhradníky. Ti, co zvládli celý závod, se v cíli svalili na “úpatí naší hory“ a připouštěli, že se vydali ze všech 
svých sil.  
     Do “schodoběhání“ se letos opět zapojili i někteří kolegové pedagogové, kteří ve své exhibiční “jízdě 
nahoru“ nezdolávali horu, ale vyběhli si schodiště “pouze“ dvakrát na počest druhého ročníku. Po tomto ne zcela 
jednoduchém výkonu obdivovali 
učitelé své žáky, kteří to nahoru 
vyběhli v družstu 36 krát. 
Výsledky byly velmi těsné a 
stupně vítězů nakonec vypadaly 
následovně : 
1. místo - Jirka Mráček, Honza 
Peterek, Zuzka Krajdlová, 
Klára Štajnerová 
2. místo - Zdenda Mrázek, 
Tomáš Kunc, Tereza Dezortová, 
Sabina Reindlová 
3. místo – Honza Dezort, Matouš 
Andrlík, Ka čka Urxová, Kačka 
Valečková 
 
Žáci 1. třídy podnikli zimní 
výpravu do lesa 
 
     Jsme rádi, že sportování naše děti baví a že dokážou bojovat, překonávat překážky, spolupracovat v týmu a 
vytvářet přátelskou atmosféru a legraci, neboť všechny tyto schopnosti se jim v životě budou hodit.       

                                                                Mgr. Pavla Hrazdilová 
Vyhodnocení školního kola dějepisné olympiády 
       V měsíci prosinci proběhlo školní kolo dějepisné olympiády, letošní 45. ročník měl název „Po stopách 
Lucemburků aneb Za císařskou korunou“. Soutěže se zúčastnilo 17 žáků 7. - 9. ročníku s tímto umístěním: 
1. místo: Andrea Krocová, 9.A    
2. místo: Alena Voříšková, 7.A   
3. místo: Miloslava Červenková, 7.A    
4. místo: Zdeněk Mrázek, 9.A    



     Žákyně Andrea Krocová a Alena Voříšková postoupily do okresního kola, které proběhlo dne 18. ledna v 
Rokycanech. V konkurenci ostatních základních škol a rokycanského gymnázia se obě dívky umístily v první 
polovině soutěžících. Andrea Krocová obsadila pěkné 11. místo a Alena Voříšková se umístila na 14. místě. 
Děkujeme všem soutěžícím za účast a oběma dívkám za úspěšnou reprezentaci školy! 
                                                                                                                                                 Mgr. Jitka Brejchová 
Sportovní odpoledne v Rokycanech 
      Ve středu dne 13. ledna se vybraní sportovně nadaní žáci 4. a 5. tříd základních škol rokycanského okresu 
zúčastnili házenkářského dopoledne v Rokycanech.  
     Trenéři házené si ve spolupráci s pedagogy připravili zábavné hry (gymnastika, překážková dráha, soutěž ve 
střelbě na cíl), zatímco na druhé straně tělocvičny probíhal vlastní turnaj. V něm zazářili žáci naší školy. Dívky 
ve složení Eliška Krchovová, Kristýna Šoltysová, Natálie Čížková, Monika Vaníková a Pavlína 
Převrátilová nenašly přemožitele a obsadily tak skvělé první místo.  
     Hoši v sestavě Pavel Harčarik, Josef Hrách, František Huml, František Lang, Štěpán Kunc, Lukáš 
Veverca, Adam Tyrpekl a Vojta Časný prohráli po vyrovnaném boji jen jeden zápas a vybojovali krásné 
druhé místo. 
     Děkujeme všem žákům za vzornou reprezentaci školy a přejeme jim mnoho úspěchů v dalším soutěžení!                           
                                                                                                                                                    Mgr. Jiří Monhart 
Školní kolo olympiády z Čj 
      Dne 15. prosince proběhlo na škole soutěžení v mateřském jazyce pro žáky 8. a 9. tříd, kteří opět po roce 
řešili neobvyklé úkoly ze slovotvorby a stylistiky, tedy nauky řešící zákonitosti jazykového projevu. Součástí 
školního kola byla kromě mluvnické části také část slohová. 
      S neobvyklými, ba dosti náročnými úkoly se nejlépe vypořádala Tereza Dezortová z 9.A, těsně za ní se 
umístila Andrea Krocová rovněž z 9. A a třetí místo patřilo Sáře Frantové z 8.B.  
      Teraza s Andreou budou školu reprezentovat v okresním kole soutěže, které se uskuteční v měsíci březnu v 
Rokycanech. Držme oběma děvčatům palce! 

                                                                                      Mgr. Naděžda Kahovcová 
 
Projekt ESF  “Stávám se čtenářem” a čtenářské dílny 
     Také v letošním školním roce pokračují v jednotlivých vyučovacích předmětech projekty Evropského 
sociálního fondu EU (ESF). V hodinách čtení a literatury probíhal na obou stupních projekt “Stávám se 
čtenářem”, jehož smyslem je zvýšení zájmu žáků o četbu a zlepšení jejich čtenářské gramotnosti. 
       K tomuto účelu již několik let slouží moderně zařízená a vybavená školní čítárna, do které na podzim 
přibyly nové tituly - pohádky, pověsti, bajky, mýty a báje. Nové knihy byly zakoupeny z prostředků fondu ESF 
poté, co se škola zapojila do nového projektu čtenářských dílen. Kromě tištěných knih jsou dětem k dispozici 
rovněž jejich filmová zpracování a 
audioknihy.  
     A tak se například v prvním 
pololetí školního roku malé děti 
věnovaly pohádkám a povídkám, 
šesťáci pročítali české pověsti a staré 
řecké báje, sedmáci se seznámili s 
díly Boženy Němcové a Jana 
Nerudy. Osmáci zhlédli filmovou 
podobu Drdovy povídky „Vyšší 
princip“ a při čtenářských dílnách se 
zabývali četbou a rozbory klasických 
i moderních bajek, pro deváťáky 
byla připravena tvorba Jaroslava 
Haška a Karla Čapka. Žáci  páté 
třídy se věnovali Kytici od K. J. 
Erbena, kromě recitace balad a 
filmové podoby tohoto slavného díla 
si baladu Polednice zahráli formou divadla.                                        Žáci 6.A při četbě starověkých příběhů 



 
     Projekty zpestřují žákům 
probírané učivo a snaží se je vést k 
radosti z četby a umění vůbec.                        
Mgr. Marcela Paulová 
 
Sběr víček pro Honzíka Šmejkala 
z Hrádku stále trvá  
 
Za první pololetí školního roku se 
dětem a jejich rodinám podařilo 
nashromáždit přes 130 kg víček. 
Za pomoc velmi děkujeme! 
 
Žáci 1. stupně sbírali nejvíce 
 

Příspěvky sestavila 
Mgr. Marcela Paulová 

 

V Hořovicích zazní Slavíkův koncert fis moll 
 
Ve středu 17. února od 18 hodin se uskuteční v sále hořovické radnice slavnostní koncert, který připomene 210. 

výročí narození slavného houslového virtuóza, skladatele a hořovického občana Josefa Slavíka (26. 3. 1806 - 30. 

5. 1833). Kromě skladeb světoznámých skladatelů (Mozart, Beethoven, Schubert, Paganini) zazní také virtuózní 

Slavíkův koncert fis moll (1823) v podání sourozenců Kosových - Štěpán Kos (klavír) a Martin Kos (housle). 

Koncert se koná za osobní finanční podpory hořovického pana starosty Dr. Ing. Jiřího Peřiny a města Hořovice, 

které poskytlo pro tuto významnou kulturní akci bezplatně sál. 

 

Josef Slavík byl a je v časech srovnáván se světoznámým Nicolou Paganinim. Na pražskou konzervatoř byl pro 

svůj obdivuhodný talent přijat již v 11 letech, a to i na doporučení hraběte Eugena z Vrbny, u kterého hrál se 

svým otcem Antonínem v zámecké kapele v Hořovicích. Poté, co při přijímacím řízení zahrál řediteli 

konzervatoře Diviši Weberovi jednu z Kreutzerových etud, stal se nejprvnějším žákem ve třídě prof. Pixise. 

Roku 1819 hrabě z Vrbny ocenil Slavíkovo snažení tím, že mu daroval Guarnerovské housle zakoupené od prof. 

Pixise za 80 dukátů. V dobách studií se zaskvěl ve výročních koncertech, a to roku 1822 polonézou E Dur od 

Maysedra a roku 1823 variacemi od Polledra, kdy na sebe obrátil velkou pozornost obecenstva a kritiky. 

Josef Slavík byl činný také jako skladatel, přičemž jeho dílo směřovalo k vytvoření virtuózních skladeb pro 

housle. Ve třetím ročníku zkomponoval Smyčcový kvartet E Dur a těžké Variace pro housle E Dur. Na to obdržel 

Paganiniho etudy, které se staly předmětem jeho dalšího snažení. V samotném závěru studií na pražské 

konzervatoři složil a, při absolventském vystoupení, zahrál Koncert pro housle fis moll, o němž prof. Pixis 

prohlásil: „Je vůbec rozumné psát takový nesmysl, když to nikdo nezahraje?“ 

 

Organizátorem slavnostního koncertu je ZUŠ Josefa Slavíka Hořovice, která tak dává další příležitost nejen 

začínajícím umělcům, ale i široké veřejnosti shlédnout kvalitu hudebního projevu na světové úrovni a ojedinělou 

možnost poslechnout jedno z několika děl Slavíkovi tvorby, které se dotýká hranic možností houslové hry. 

 

Vstupné je dobrovolné. Více informací na tel.: 311 512 036, emailu: skola@zus-horovice.cz 

Všichni jsou srdečně zváni !!! 

 
 



Čtyři roky nesplněný úkol a jeho důsledky 
Ing. František Nerad – zastupitel Alternativa pro Strašice  

 
     8. března roku 2012 jsme na zastupitelstvu schválili Usnesení. Souviselo s budoucím fungováním 
CHKO, kterou mají Strašice za humny. 
Zastupitelé tehdy uložili starostovi, aby 
zahájil jednání o budoucím fungování 
CHKO. Tady je výňatek ze zápisu 
z toho jednání:    
     
V rozpravě vystoupili: 
J. Hahner – popsal předložené 
katastrální rozdělení a návrh 
Ministerstva životního prostředí na 
vznik chráněné krajinné oblasti. 
F. Kubů – z důvodu ochrany vodních 
zdrojů by bylo vhodné zajistit i 
stavební uzávěru, CHKO bez stavební 
uzávěry nám podle mých informací nic 
neřeší. Navrhuji tedy i toto do 
usnesení, aby starosta prosazoval 
CHKO se stavební uzávěrou. 
J. Hahner – do jisté míry bude toto ošetřeno územním plánem. Ministerstvo obrany má v plánu i 
dotační titul na nové územní plány pro obce, kde se mění vojenské újezdy. 
Ing. Nerad – již v roce 2007 přednesl Ing. Šaniberk, jak řeší Enkláva protipovodňovou ochranu, já se 
ptám, jak je toto řešeno v CHKO, pokud bude stavební uzávěra, neudělá se tam  
nic. Byl tam problém i s výstavbou limnigrafů. Dále jsem slyšel, že dojde k uzavření komunikací přes 
vojenský újezd (např. komunikace Zaječov – Obecnice). Obávám se, že správa CHKO nebude tak 
vstřícná jako vojáci. Toto by mělo být také předmětem jednání, zachovat páteřní komunikace. 
J. Hahner – tento problém řeší i zde přítomná starosta Zaječova. 
F. Kubů - pokud se komunikace zprůjezdní bez nějakého omezení, tak komunikace příliš dlouho 
nevydrží, není stavěna na intenzivní provoz. Když zprůjezdnit, tak s omezením do 3,5 tuny. 
M. Kořánová – jednáme o zprůjezdnění komunikace Zaječov – Obecnice, měla by přejít do správy 
Středočeského kraje, jako komunikace III. třídy s omezením 3,5 tuny. Vojenské lesy však toto napadli, 
neboť by tam nedostali svoji techniku. Jsme samozřejmě ochotni toto akceptovat a vjezd VLS povolit. 
Jednáme dále se Středočeským krajem. Bylo by vhodné, aby naše stanovisko podpořili i další obce 
(Olešná, Komárov, Dobřív, Strašice, atd.). Určitě by toto ve vyjednávání pomohlo. Ohledně stavební 
uzávěry mělo být toto řešeno nějakou jinou formou ochrany, asi se to nebude jmenovat přímo stavební 
uzávěra, ale k jistému stavebnímu omezení by tam mělo dojít – to by mělo být závazné pro kraje i 
obce. Je třeba toto dostat i do zákona o zrušení Vojenského újezdu Brdy, budu sledovat, aby to tam 
bylo. 
Ing. Nerad – respektuji rozdělení, ale nerozumím, proč Vimperk má být součástí Dobříva. Stálo by za 
to, aby se ještě tento kousek oddělil. 
Ing. Benďák – doporučuji stavební uzávěru s výjimkou protipovodňových prací. 
Ing. Nerad – již dříve se mělo řešit, jaké opatření vytvořit, je možné, že tam vznikne suchý poldr. 
Ing. Šnaiberk – studie na suché poldry jsou, ale pokud by měly plnit funkci, tak bude třeba např. 
překládka silnice apod. Jde nám spíše o ty drobnější opatření, např. srážkoměrné stanice. 
J. Hahner – výstavba suchých poldrů se mi nelíbí, podle informací pana Šefla je účinnější obnovit 
retenční schopnost lesa. Aby se voda držela v rašeliništích atd. 
Mgr. Kantor  – dle mého názoru je lepší podporovat vznik CHKO než přírodního parku, vhodné 
podpořit to v usnesení. 
Mgr. Paulová – ještě je jedna teorie o stavební uzávěře, celý prostor v režimu objekt důležitý pro 
obranu státu – to prosazují ekologové. 

 



M. Kořánová – jedná se pouze o stavební uzávěru, kdy nebude možná nová zástavba. Problém se 
týká všech obcí, výstavba vodních děl bude muset být akceptována na základě generelu akumulace 
povrchových vod. 
RNDr. Lang – jasně je to uvedeno v zákoně o ochraně přírody a krajiny, CHKO vyhlašuje vláda 
svým nařízením, 3 zóny, pokud tam mají mít Strašice své území, budou se ke všemu vyjadřovat. 
………………………… 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo ukládá starostovi vyvolat jednání se starostou Dobříva ohledně 
vyjmutí Vimperka z jejich rozšířeného katastru.  Hlasování: Pro: 15 Proti: 0 Zdržel se: 0 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo ukládá starostovi zahájit jednání o zprůjezdnění páteřních 
komunikací ve VÚ Brdy po zcivilnění a podpořit jednání Obce Zaječov.  Hlasování: Pro: 15 Proti: 0 
Zdržel se: 0 

    Rada obce na jednání 21.3. 2012 uložila totéž starostovi svým usnesením: 

 Usnesení č. 32/02/12-1: RO schvaluje opatření k realizaci usnesení ZO ze dne 8.3.2012 a ukládá 
postupovat dle textu.          Hlasování: 5/0/0 
 
    V zápisu z Rady obce dne 2.5.2012 se však objevuje toto: 

RO 32/02/12 

Věc:     
1. Projednání zápisu a usnesení ZO č. 09/12 ze dne 8.3.2012 
Usnesení č. 32/02/12-1: 
RO schvaluje opatření k realizaci usnesení ZO ze dne 8.3.2012 a ukládá postupovat dle textu. 
Úkoly:       
1. RO ukládá starostovi vyvolat jednání se starostou Dobříva ohledně vyjmutí 

Vimperka z jejich rozšířeného katastru. 
Odpovídá: Hahner Jiří     Termín: 30.4.2012 

2. RO ukládá starostovi zahájit jednání o zprůjezdnění páteřních komunikací ve VÚ 
Brdy po zcivilnění a podpořit jednání Obce Zaječov. 
Odpovídá: Hahner Jiří     Termín: 30.4.2012 

3. RO ukládá starostovi jednat o prosazování VÚ Brdy jako CHKO se stavební 
uzávěrou. 
Odpovídá: Hahner Jiří     Termín: 31.3.2012 

Výrok: 
 
Trvá 
 
 
Splněno 
 
Splněno 
 
 
 
Splněno 
 

     Od Marcely Kořánové vím, že s ní J. Hahner nikdy o této věci nejednal, nicméně v kontrole plnění 
usnesení bylo nahlášeno, že Usnesení bylo splněno. Pravda je, že po volbách 2014 obec Zaječov 
v těchto jednáních také nepokračovala. Kdyby starosta splnil to Usnesení, mohly pokračovat Strašice. 
No a výsledkem „splnění“ tohoto úkolu je, že pan starosta oznámil po čtyřech létech občanům obce na 
Úřední desce a v Barňáku 12/2015, který vyšel v lednu, toto:                            Informace starosty  
Vzhledem ke změněné situaci na území rušeného vojenského újezdu Brdy a vzniku CHKO Brdy 
nastane nový režim provozu na účelových komunikacích na území bývalého vojenského újezdu 
Brdy.  
Od 1.1.2016 bude na tomto území zákaz vjezdu všech motorových vozidel. Většina komunikací bude 
opatřena závorou a zákazovou dopravní značkou s dodatkovou tabulkou. Na účelové komunikace 
bývalého vojenského újezdu Brdy mají vjezd povolen:  
 Vozidla integrovaného zásahového systému  
 Vozidla armády ČR v rámci výcviku  
 Vozidla státního podniku VLS  
 Vozidla vlastnící povolení k vjezdu a stání v lesích vydané VLS.  
Časově omezené povolení k vjezdu a stání motorového vozidla v lesích bude od 1.1.2016 vydávat 
státní podnik VLS, ředitelství - divize Hořovice, Slavíkova 106, 262 23 Jince, na základě písemné 



žádosti. Aby mohla být žádost kladně vyřízena, musí žadatel uvést oprávněný důvod k vjezdu a to 
zejména:  
 Státní správa (např. vozidla CHKO)  
 Výkon práce na dotčeném území  
 Hospodářská činnost nebo služby pro vlastníka nemovitosti  
 Činnost obce na katastrálním území obce, obsluha obecního majetku.  
Jiří Hahner - starosta obce 
 
    Co vlastně pan starosta po celé ty 4 roky dělal? Jak splnil usnesení ZO? Co bude dál?  V Zaječově 
na jednání ZO dne 29.12.2015 se v zápisu objevuje toto: 
Paní Velvarská  - přemýšleli jste zavolat ČT ohledně průjezdu. 
Starostka  – ano, nespokojíme se s vydáním průjezdek v počtu 10 ks. Bylo by nejideálnější, 
kdyby ten, kdo má v občanském průkazu trvalý pobyt v Zaječově, měl takto zajištěn průjezd. 
Budeme psát petice, odvolání, zavoláme televizi, ale zatím musíme vyčkat do chvíle, než mi 
konečný počet oznámí VLS. 
 
    Takto se má starat starosta o své občany, jak mu to přikládá zákon o obcích hned v § 2, odst. 2. 
Současně je nasnadě mnoho otázek: Kolik vlastně dostane obec Strašice průjezdek vo CHKO Brdy a 
kdo je bude rozdělovat? Také zavolá televizi a položí nepříjemnou otázku vládě? Zatím v televizi 
vystupuje s tím, jak bude CHKO pro občany skvělé!!! Pro které občany?   Kde budou ve Strašicích 
parkovat auta návštěvníků Brd?  
   A to nemluvím o té stavební uzávěře na našem katastrálním území, kterou jsme na zastupitelstvu 
dosud neschválili. Já už od roku 2009 upozorňuji (navrhnul jsem usnesení při schvalování ZUR – 
Program rozvoje Krajů, které bylo sice schváleno, ale také dosud nerealizováno) na nutnost zabudovat 
jasné úkoly pro obce ve věci CHKO do Programů rozvoje obcí kolem bývalého vojenského újezdu. 
Dosud to neudělala žádná, takže je sice CHKO, ale co v něm budou dělat obce, ví Bůh a několik 
obecních potentátů.   



Skauting ve Strašicích – pokračování č.34 

Do psaní poznámek k tomuto vzpomínání se mi 
vůbec nechtělo.  Kazit si Vánoce a Nový rok.  
Musíme se totiž vrátit do roku 1978, roku tuhé 
„Normalizace politických poměrů v naší zemí “ Ale 
myslím si, že je dobré zveřejnit osobní zkušenost 
s režimem, ve kterém jsme tenkrát žili… v roce 
1978…. Snažili jsme se fungovat normálně  a tak 
jsem například v únoru, kdy bylo tenkrát půl metru 
sněhu podnikli  „Zimní přechod Brd“ – od klubovny 
na Skládanou skálu s přespáním v lesní chatě. Před 
koncem zimy jsme ještě navštívili výstavu leteckých modelů v Rokycanech.  S jarem jsme jako vždy 
upravili okolí pomníků v naší obci a také okolí Kulturní domu na návsi před 1. Májem. A pak to 
přišlo!  Okolo 15. května jsme dostali  - píši to za sebe a mojí ženu-  předvolání do policejní „Vily“ 
v Rokycanech! Zde nás čekal výslech „protiskautského komanda STB“ z Plzně. Obviňovali nás 
každého v jiné místnosti, že vedeme oddíly Táborníků PO SSM jako oddíly skautské, tedy proti 
tehdejšímu režimu. Bránili jsme se, že je to nesmyslné obvinění. Jsme oba vyhození učitelé při  
politických čistkách v roce 1975. Já tehdy pracoval jako šofér zásobovač  Automobilových opraven 
OPP Beroun a poté ve Slévárně ve Strašicích jako technik. Manželka Věra, rozená Vokáčová, nesměla 
zůstat ve škole Karla Vokáče, aby prý neovlivňovala děti. Buď odejít na některou školu v Rokycanech 
nebo rozvázat pracovní poměr! Po dvouhodinovém tvrdém výslechu, kdy padla i výhružka „odvezeme 
Vás do Plzně na Bory a tam budete mluvit jinak!“ Po té jsme byli vyčerpaní, propuštěni. Brzy na to 
následovala informace od tehdejší vedoucí PO SSM skupiny ve Strašicích (se kterou jsme měli 
normální dobré vztahy) že: vedoucí Tábornických oddílů Věra Šmolíková a Vlastimil Šmolík mohou 
letní tábor připravit, ale nesmí ho vést! To byl šok! Musel jsem to napřed „vydýchat“. A k tomu ještě, 
že to nesmíme rodičům říct. Přesto jsme se ale rozhodli rodiče dětí a vedení obce na informační  
schůzku svolat na naší klubovnu u Padrťáku. Sešlo se hodně rodičů.  Všichni nás léta znali. A průběh 
byl bouřlivý. Mohu jen napsat, že všichni stáli na naší straně.  Vedení obce vše vyslechlo, ale 
rozhodnutí bylo mimo jejich kompetence.  Mně se silně rozbolela hlava, tak jsem se na chvíli omluvil 
s tím, že zajedu na kasárna k MUDr. Horáčkovi na injekci. Na roku za klubovnou stál muž „Konečně 
jsi úplně v pr….. Tolik zášti jsem v životě neslyšel…. Abychom se ochránili od dalšího stíhání, 
rozhodli jsme se navštívit nejmocnějšího muže okresu – předsedu OV KSČ s. Nenádla. Vyslechl nás   
a řekl „Prošetřím a přijďte za týden“. Bez jeho souhlasu neměla ani STB ve stíhání občanů okresu 
pokračovat. Po týdnu jsme od něho slyšeli: „Navštívil jsem některé instituce a soudruhy ve Strašicích 
a slyšel jsem, asi tak, jak to bývá, že někdo Vám fandí a někdo pomlouvá. Doporučuji Vám,  abyste 
nadále pracovali buď v tělovýchově, zahrádkářích a podobných organizacích, které nejsou pod tak 
silným politickým dohledem. A pokuste se zastavit ty kanály, 
kterými proudí o Vás negativní informace na OV KSČ.  Šetření 
Vašeho případu bude zastaveno“. I takový byl s. Nenádl……….. 
„Mašinérie byla ale již rozběhnutá a MNV Cheznovice nám 
zaslalo rozhodnutí, že nám táboření v katastru obce nepovoluje. 
Přesto, že v minulosti byly naše vztahy přátelské. Náhoda , že?....           
Už potřetí v těchto vzpomínkách musím připomenout  že proto, 
abychom nedělali dětem v duších zmatek, jsme se  dobrovolně 
zřekli, že při práci v totalitním režimu upustíme od prvé části 
skautského zákona, což jsou „Skautské ideály“… A takto si rok 
1978 pamatujeme jako jeden z dalších těžkých roků….  I když 
jsem rád, že mohu předat toto svědectví doby mladší generaci, 
bude pokračování v trochu lepším duchu.  A to jak jsme unikali do 
alternativních volnočasových aktivit. 

 

Ve Strašicích 15.1.2015                                                                             Věra a Vlastimil Šmolíkovi 



Novoroční novinky z Muzea Středních Brd v Novém roce 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  Loňský rok máme za sebou, konečně přišla ta pravá zima a v době, kdy píšeme tento příspěvek, 
venku řádí rychlá obleva. V prostorách muzea je ale vcelku přívětivě a co je hlavní, cítíme vzrůstající 
zájem nejen o naši činnost, ale o celé Strašicko. Zájem je vyprovokovaný nově vzniklou Chráněnou 
krajinnou oblastí Brdy, na jejímž vzniku má i naše 
instituce svůj podíl zásluh. Proto asi bude dobré o 
CHKO povědět něco více, zvláště poté, co jsme se 
zúčastnili první neformální schůzky s jejími 
zástupci na obecní radnici v polovině ledna. 
  Zdá se, že mnoho lidí očekávalo, od Nového roku, 
že jakýmsi mávnutím čarovného proutku tu bude 
cosi, co nejenže samospasitelně ochrání přírodu, 
ale nabídne rovnou domácím i turistům naprostý 
komfort při cestování, výletech apod. Jenže CHKO 
existuje a někomu se zdá, že se nic neděje. 
Většinou jsou to ti, kteří pro ochranu Brd ani 
neškrábli prstem a nyní vesele kritizují. „Usnesení 
plníme i do přinesených láhví“, chtělo by se 
jednomu říci při četbě jiného příspěvku v Barňáku.  
 Opak je ovšem pravdou. Předně je třeba předeslat, 
že do samého konce loňského roku zde byl stále 
Vojenský újezd Brdy. Tudíž území vojensky 
využívané a podléhající zvláštní jurisdikci, kde 
nebyla ze zákona i fakticky možná jakákoliv 
„civilní“ činnost či iniciativa. Ta se může odvíjet a 
rozvíjet až od letoška a začíná téměř od příslovečné 
nuly. Nicméně některé práce jsme v součinnosti s 
pracovníky CHKO mohli spustit již před 
Silvestrem. Šlo hlavně o pomoc při koncepci 
turistických a naučných stezek. Strašic a jejich 
okolí se týkají dva nové okruhy, malý a velký. 
Malý zahrne hlavně oblast od Tisého rybníka přes Lipovsko, kde se potká s velkým okruhem, jenž 
zhruba zahrne lokality Vlč, U panny Lídy, Skládanou skálu a zamíří na Tři Trubky, které jsou zhruba 
styčným bodem obou tras. Zároveň muzeum částečně přispělo do prvotní informační brožury pro 
CHKO. 
  Bude samozřejmě trvat do příštího roku 2017, než budou vytyčeny alespoň páteřní turistické a 
cykloturistické trasy, které povedou již bezpečným územím po pyrotechnické očistě. Ta doposud 
probíhá a hned tak neskončí. 
  Na území CHKO platí striktní zákaz vjezdu motorových vozidel. Propustky, respektive výjimky bude 
vydávat správce lesa, tj. státní podnik Vojenské lesy a statky. Vyjadřovat se k nim bude i CHKO. 
Žádosti však musí být odůvodněné a lze očekávat, že bez skutečně závažných příčin nebudou výjimky 
ze zákazu vjezdu udělovány. Průjezdní trasa Zaječov – Obecnice, ač byla v našich původních návrzích 
uvedena jako silniční spoj mezi brdským severem a jihem, je zatím v nedohlednu. Nejedná se jenom o 
to, že komunikace na tomto tahu jsou ve velmi špatném stavu; daleko závažnější je skutečnost, že 
tento potenciální dopravní tah nesplňuje vůbec silniční parametry (sklon vozovky, poloměry zatáček, 
řešení křižovatek atd. atd.). Přesto-že Strašice vytvoření tohoto (jediného!) průjezdu přes Střední Brdy 
z naší strany na Příbramsko výrazně podporovaly a podporují, je faktem, že tato spojnice leží celá na 
území Středočeského kraje a Plzeňský kraj zde nemá žádnou správní pravomoc. Přesto věříme, že se 
tento problém v nepříliš daleké budoucnosti vyřeší. Jiná „transbrdská“ motorová trasa je nesmyslná a 
ve smyslu ochrany přírody a krajiny naprosto kontraproduktivní. Je třeba požádat proto veřejnost, aby 
projevila přece jenom určitou trpělivost, opět s příslovečným poukazem na skutečnost, že ani Řím 
nebyl postaven za den… Pro zlepšení informovanosti veřejnosti chystáme v březnu přednášku a 



diskusi s představiteli CHKO ve Společenském domě. Včas ji budeme avizovat všemi dostupnými 
prostředky.  
  Pokud se týká přímé spolupráce muzea s CHKO letos, předpokládáme vznik nové muzejní expozice, 
jež bude přímo prezentovat ochranu přírody. Připravíme ji v dřevěné budově bývalých ubikací 
mužstva a navážeme ji tematicky na expoziční část představující brdský venkov. Půjde-li vše podle 
našich představ, předpokládáme její otevření počátkem druhé poloviny roku. Rádi bychom výhledově 
využili i náš starý billboard po ROPu v muzejní zahradě, kde by mohla být instalována přehledná 
mapa CHKO v poměrně podrobném a přitom dobře čitelném měřítku, s vyznačením přístupných 
zajímavostí a bezpečných cest k nim. 
  Rovněž připravíme nové popisy nyní velmi zvětšeného katastru obce Strašice i s bývalou Padrtí, jež 
se rovněž dostala do strašické správy. Nové informace zahrnou jak přírodní, tak společensko-
historické zajímavosti. Bude to opravdu hodně práce, ale slibujeme, že zbytečně otálet rozhodně 
nebudeme! 
  S vyhlášením CHKO souvisí již nyní intenzivní mediální zájem o náš region. Na konci ledna stíhá 
takřka denně jedna novinářská návštěva druhou. 25. ledna tu dokonce téměř současně pracovaly dva 
TV štáby České televize, ČT 1 a ČT Déčko. Reportáže na ČT 1 byly odvysílány v Týdnu v regionech, 
Déčko pak bude vysílat prezentaci muzea v pořadu Tamtam 13. a 14. února. Na oba programy zřídíme 
internetové odkazy na muzejním webu. Zájem o seriál z brdských zajímavostí již také avizovala 
Toulavá kamera ČT 1, prestižní časopis Vítaný host aj.    
A nyní další informace ryze muzejního charakteru. Počátkem února bude hotov plán činnosti muzea 
v roce 2016. Již teď vám můžeme sdělit, že první letošní výstava představí po šesti letech opět dílo 
malíře Podbrdska, Václava Šestáka. Vernisáž proběhne 21. února v 17:30 ve Výstavní síni muzea. 
Chtěli bychom však letos představit i zatím neznámé umělce, často mladé či dokonce velmi mladé, 
avšak s nevšedním talentem. Jedná se o malíře, grafiky, fotografy. Které? Dejte se překvapit! 
 Rozhodně se i letos opět zúčastníme Festivalu muzejních nocí. Jako téma jsme zvolili „Jedem sss 
párou!“ a rádi bychom 
kromě historie 
lokálních tratí u nás 
(Mirošovka, 
Strousbergova dráha) 
předvedli i „páru 
naživo“. Jednáme 
proto o účasti 
silničních parních 
strojů. Náš program 
pro Posvícení je již 
tradicí. Chceme dále 
připomenout nejen 
Karla IV., jenž má 
letos důležité výročí, 
ale také důležité 
výročí lokální, 90 let 
fotbalu ve Strašicích. 
K těmto dvěma 
tématům připravil 
Mgr. Tomáš Makaj zajímavé akce. K výročí Karla IV. se jedná o vlastivědnou vycházku spojenou 
s exkurzí do kostela sv. Vavřince. Dále se pak účastníci mohou podívat na nedaleký hrad zvaný 
Vimberk, projít se středověkými úvozy či nadýchat se čerstvého vzduchu v okolních lesích. K 90 
letům fotbalového oddílu TJ Spartak Strašice pak výše jmenovaný připravuje tematickou výstavu, 
která bude slavnostně otevřena v měsíci červnu v malém sále Místní knihovny ve Strašicích. Mezi 
zajímavostmi, které budou k vidění, zcela jistě patří plakáty z šedesátých let minulého století, kdy se 
zde střídaly kluby jako Sparta, Slavia či Dukla. Připomenuty budou také vzácné osobnosti strašického 
fotbalu i bohatá historie klubu. 



S Muzejní nocí souvisí i 
naše smutná vzpomínka. 7. 
ledna náhle a nečekaně 
zesnul ve věku 81 let náš 
dlouholetý spolupracovník, 
muzikant a kapelník pan 
Václav Hájek. Bez 
Collegia musica, které 
řídil, si nějak ani neumíme 
strašickou Muzejní noc 
představit. Pro nás je 
nenahraditelný. Je-li Nebe, 
pak už tam jistě sedí ve 
Velkém orchestru svaté Cecilie a jeho stříbrná flétna dotváří akord nebeských sfér. Čest jeho památce!  
Pokud se týče publikační činnosti, M. Lang dokončil práci na rukopise publikace „Velká kniha o 
městě Mirošově“ a odevzdal jej 
tomuto městu. Práce by měla vyjít 
koncem března až v dubnu k 650. 
výročí Mirošova, resp. první 
písemné zmínky o něm. Letos 
bude zpracováno do sborníku 
Podbrdsko dokončení stati o 
zániku VÚ Brdy a vzniku 
stejnojmenné CHKO. Do téhož 
periodika předpokládáme i 
vypracování recenze nové knihy o 
Brdech od kolektivu autorů v čele 
s Václavem Cílkem. T. Makaj 
poslal  ke konečným korekturám  
„Pytlácké historky z Brd“. 
V rámci Malé řady Brdské edice 
pracuje na publikaci „Uhlířství 
v Brdech a na Podbrdsku“, která 
se částečně dotýká i strašického 
regionu. 
   Do sbírkového fondu jsme 
obdrželi velmi zajímavý předmět, 
který znamená uzavření jedné 
tematické sbírky, což bývá snem 
každého sběratele a muzejníka. 
V tomto případě jde o prací valchu 
vyrobenou ze skla. Máme tak již 
zastoupené všechny materiály, 
z nichž se valchy zhotovovaly: 
litinu, pozinkovaný a smaltovaný 
plech, bronz, porcelán, kameninu, 
dřevo i kámen a nyní i sklo. 
Skleněnou valchu podle 
výtvarného návrhu D. Sobotky, 
vyrobenou sklářskými mistry 
z Nového Boru, nám opatřila a 
předala paní senátorka doc. 
MUDr. Milada Emmerová. Pro 
nás velmi milý, trochu opožděný 
Ježíšek. Děkujeme!  



 Ještě pár zpráv organizačních. Výstava obrazů rokycanské malířky Jindřišky Hánové byla zahájena 
vernisáží 6. prosince 2015 a potrvá do 14. 2. 2016. Starosta obce Jiří Hahner a vedoucí muzea           
M. Lang se zúčastnili výroční, zřejmě poslední schůze Regionálního operačního programu Jihozápad 
v Českých Budějovicích.  Na základě zkrácení pracovního úvazku vedoucího kulturního odboru byla 
Místní knihovna Strašice organizačně přičleněna k Muzeu Středních Brd a tím pod gesci jeho 
vedoucího. Muzeum se zúčastnilo zasedání plzeňské sekce Asociace muzeí a galerií ČR. Zasedání 
bylo volební, ve funkci předsedkyně sekce byla volbou potvrzena Mgr. Dagmar Viletová ze 
zbirožského muzea. 
 Jak jsme uvedli, Nový rok 2016 nám přinesl především spoustu práce. Počínaje sbírkotvornou 
činností je to však práce radostná, byť vzhledem k nízkému počtu stálých pracovníků muzea náročná. 
Zhodnotit její výsledky bude jen a jen na vás. A tak, jako obvykle, na shledanou v muzeu!        



 



     



 



Strašice v proměnách času- MUDr. Vilém Pobuda  
 
 Strašice jsou významné i osobnostmi, které zde žili. 
Mezi ně patřil i MUDr. Vilém Pobuda st.,  který  se 
narodil v roce 1864 v Načeradci pod Blaníkem. Po 
úmrtí strašického lékaře MUDr. Jandečky v roce 
1891 se stává obvodním hutním a báňským lékařem 
ve Strašicích.   Ve svém novém působišti si velice 
rychle získává nejen přátele, ale díky mimořádné 
péči o nemocné i důvěru a úctu obyvatel. Odborně 
byl na vysoké úrovni. Ve Strašicích se zapojuje do 
společenského a kulturního života obce. Na jeho 
popud byly v literárním spolku „Neruda“ založeny 
odbory divadelní, hudební, pěvecký a přírodopisný. 
Jeho zásluhou byly spojeny čtyři knihovny do 
společné „Lidové knihovny“. Jím řízený 
přírodopisný odbor pořídil do místní školy sbírky 
ptactva a zvířat, motýlů i brouků. Byl členem 
obecního zastupitelstva a městské rady, protože 
Strašice měly v té době status městyse. Po několik 
funkčních období byl i školním dozorcem, což byla 
v tehdejším Rakousku – Uhersku funkce velmi 
vážená. Byl spoluzakladatelem a dlouholetým funkcionářem místního peněžního ústavu 
„Kampelička“. Inicioval a posléze byl členem výboru „Družstva pro rozvod elektrické energie“, které 
mělo zásluhy o elektrifikaci obce. V letech před   I. světovou  válkou byl předsedou přípravného 
výboru pro stavbu železniční trati mezi Hořovicemi a Mirošovem, kterýžto projekt se vlivem nastalé 
války neuskutečnil. V průběhu válečného konfliktu zastával důležitou funkci předsedy „Aprovizační 
komise“, která ve válečném období zajišťovala přísun a rozdělování potravin. Založil Obecní kroniku, 
do které nejen sám přispíval, ale co bylo důležité, vyhledával pamětníky, kteří pak zpracovávali 
vzpomínky na minulé události. Účastnil se i spolkového života ve „Sboru dobrovolných hasičů“ a ve 
výboru „Hospodářské besedy“, kde inicioval vznik prvního zemědělského družstva. Také byl členem 
místní jednoty Sokola, 
kde dlouhá léta byl 
členem výboru, 
vzdělavatelem, 
místostarostou a 
starostou. Jeho bohatý 
život se stal inspirací 
pro celou řadu lidí. 
Jeho životní pouť se 
uzavřela v roce 1947. 

Na vedlejším snímku 
dům MUDr. Viléma 
Pobudy ve Strašicích. 

 

 



Na prahu 19. Století- Ukázka z knihy Tomáše Makaje a Josefa Šefla- Pytlácké historky z Brd 
 
  Poslední desetiletí 18. století se neslo ve 
znamení reforem Josefa II.  Toleranční patent 
z roku 1781 a zrušení nevolnictví přineslo jisté 
společenské uvolnění. Velmi důležitým 
zákonem z hlediska myslivosti byl „ Lovecký 
řád“, který byl uzákoněn roku 1786. Vrchní 
lovčí s pomocníky byl nahrazen knížecím 
lesním úřadem, jehož zaměstnanci byli 
myslivci a hajní, jenž se starali o les, potoky a 
rybníky. Tito zaměstnanci byli bráni pod 
přísahu a nesměli brát od poddaných žádné 
úplatky. „ Lovecký řád“ byl ale k pytlákům 
ještě poměrně tvrdý a dovoloval zastřelit 
pytláka hajným bez většího trestního postihu. 
Ostatně v té době byly přestřelky v Brdech 
poměrně časté a většinou s tragickými 
důsledky. Jen málokdy se dostali jednotlivé 
kauzy až před Apelační soud. Ten byl mnohem 
mírnější než tresty udělované v dřívějších 
dobách a krádež zvěře posuzoval jako 
kriminální případy. O tom, že realita v lese 
byla mnohem krutější, nám dokazuje 
výjimečná památka středních Brd. Jedná o 
kamenný kříž, který je necelý metr vysoký a našli bychom jej na území Lesní správy Nepomuk 
v lokalitě zvané „V Šajtech“. Kříž je něco okolo 400 m západně proti proudu vodní nádrže Láz. 
Podoba kříže je zajímavá tím, že má takzvaná jetelová zakončení ramen. Na patě tohoto pomníčku 
bychom našli letopočet, který již pomalu během věků zmizel a u něhož je dnes pouze čitelný začátek 
letopočtu 18..  Co se zde vlastně stalo? Právě na tomto místě se zřejmě odehrál jeden z nejstarších 
pytláckých příběhů v Brdech, který měl tragické důsledky. Na tomto místě naposledy vydechl 
myslivecký mládenec Jan Linek, zasažen dobře mířenou ranou zkušeného pytláka. Kdo jím mohl být, 
zaznamenal údajně umírající vlastní krví na manžetu svého oděvu. Tajemný příběh lákal celou řadu 
badatelů, kteří si položili otázku, jak vlastně a proč zemřel Jan Linek, jenž sloužil původně na jiném 
revíru. Tajemství původu Jana Linka částečně odhalil genealog Ing. Ivan Hover. Ten zjistil pečlivým 
studiem matrik a seznamů poddaných rožmitálského panství, že rod Linků pocházel z centrálních Brd 
a sloužili jako borští revírníci. Otec zastřeleného mládence byl vranovický revírník Václav Linek, 
který se měl podruhé oženit dne 24. září 1804. Syn Jan však s jeho svatbou nesouhlasil a vyměnil si se 
svým otcem službu v revíru. To se mu stalo osudným. Smrt jej dostihla v podobě zrádné střely. Jeho 
pohřeb se konal dne 26. září 1804. Smutný příběh se však zcela dodnes neuzavřel. Existují totiž dvě 
varianty události, které se liší jmény vrahů i jménem zastřeleného. Současnost je však příliš vzdálena 
od děje strašlivého příběhu a tak se nejspíše nikdy nedovíme celou pravdu, který nám připomíná tento 
zajímavý kříž. 
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